

[Text]

I should add, as well, that one of the important new thrusts in my judgment is the fact that we have entered into planning and implementation agreements with the provinces through which we are providing them with substantial sums of money in order to beef-up, as it were, their own planning capability within the provinces. One of the things we discovered in the smaller provinces was that they do not really have, in many instances, enough competent people to do sound industrial and economic planning, so we have provided and will continue to provide funds to the provinces for this purpose.

**Mr. Neil:** But there will be no concerted effort to contact, say, the larger towns?

**Mr. Jamieson:** My experience is that I do not think we need to make an effort to contact them. I doubt very much that there is any place with more than 300 people in the Province of Saskatchewan that has not written to me already.

**Mr. Neil:** That is very good.

**Mr. Jamieson:** I am looking for that kind of help.

**Mr. Neil:** I am happy to hear that.

**Mr. Jamieson:** We are in touch with the vast majority, I would suspect, of the larger communities in practically all parts of the country.

**Mr. Neil:** Mr. Hamilton touched on the matter of rural development.

• 1720

As you know, one of the problems in Saskatchewan is that we are losing our population. In the last three years we have lost 10,000 people a year. One of the reasons that we are losing people I think, is lack of recreational facilities in the smaller towns. I see you have a section here on recreation and tourism, urban development and rural development. Is part of your program to consider some assistance to smaller towns? For example, I have had a number of inquiries in the last year from smaller towns say, of, 200, 300 or 400 people that have a curling rink and say they cannot afford the installation of an ice-making plant and the result is that instead of the young people staying in the community they have a tendency to move to the larger centres or move out of the province. Have you any program of that kind that would fit in with the general agreement?

**Mr. Jamieson:** Not as a general rule. I do not see our mandate as being in the recreation field in the sense that you have outlined it. There have been cases, and I have no doubt there will be others, where as part of the encouragement of a growth centre, as we describe it, the infrastructure support might be extended to include assistance to such things as a community centre or something of this nature, but I suspect they will be the exception rather than the rule.

The references to recreation in the agreement relate to a more regional approach and to things such as tourism and the like and in your province, for instance, the Qu'Appelle Valley "clean-up" I suppose is the appropriate word for it; in other words, to enhance the Qu'Appelle Valley as a recreational area. It is that kind of thing that we are interested in more than individual communities. I think you can see the problem we would have in trying to assess or even start to go about the sort of thing you are talking about because I am sure we would get requests from virtually every town in Canada.

[Interpretation]

Je devrais également ajouter qu'une nouvelle orientation se dégage de notre coopération avec les provinces dans le sens que nous avons commencé à signer des accords sur l'élaboration de plans et leur réalisation avec les provinces et que nous leur versons ainsi des sommes importantes les aidant à renforcer leurs systèmes de planification. Nous nous sommes rendus compte que les provinces plus petites manquent souvent d'experts en matière de planification industrielle économique et pour cette raison nous allons leur fournir des fonds à cet effet.

**M. Neil:** Il n'y aura néanmoins pas d'efforts concertés pour prendre contact avec les villes plus importantes, disons, n'est-ce pas?

**M. Jamieson:** Selon mon expérience, nous n'avons pas besoin de faire cet effort. Je pense qu'il n'y a pas un seul village de plus de 300 habitants en Saskatchewan qui n'avait pas encore envoyé de lettre.

**M. Neil:** Très bien.

**M. Jamieson:** C'est ce genre d'aide qui m'intéresse.

**M. Neil:** Je suis heureux de l'entendre.

**M. Jamieson:** Je pense que nous sommes en contact avec pratiquement toutes les grandes communautés du pays.

**M. Neil:** M. Hamilton vient de parler du développement rural.

Vous savez que la baisse démographique est un des problèmes de la Saskatchewan. Nous avons perdu dans les trois dernières années, 10,000 personnes par an. Une des raisons est le manque de loisirs, dans les petites villes. Apparemment, vous avez un chapitre consacré aux loisirs et au tourisme, au développement urbain et rural. Avez-vous l'intention d'accorder de l'aide aux petites villes? L'année dernière, j'ai eu plusieurs demandes venant de villes d'environ 200, 300 ou 400 personnes disant que l'on avait pas les moyens d'installer la machine nécessaire pour faire de la glace pour la piste de curling. Et que, à cause de cela, les jeunes au lieu de rester, quittaient la ville pour aller vivre dans des centres plus grands ou même dans une autre province. Avez-vous des programmes de ce genre dans le cadre de l'accord général?

**M. Jamieson:** Pas en principe. Je ne conçois pas notre responsabilité dans le domaine des loisirs en ces termes. Il arrive que nous acceptions de contribuer à la création de centres communautaires ou ce genre de choses pour encourager la formation d'un centre de la croissance, mais c'est plutôt exceptionnel.

Dans l'accord, les loisirs sont placés dans une perspective plutôt régionale. Il y est question de tourisme etc. . . Dans votre province, par exemple, il s'agira du «nettoyage» de la vallée Qu'Appelle, c'est-à-dire de l'augmentation de la valeur récréationnelle de cette région. Nous pensons plutôt à ce genre de chose qu'aux simples communautés. D'ailleurs, vous pouvez facilement vous imaginer le problème qui se poserait à nous si nous devions ne serait-ce qu'évaluer ou même de démarrer ce genre de programme car nous recevions des demandes de pratiquement toutes les villes au Canada.